
4 1954 február 83. 

Szemináriumvezető tapasztalataim 
a marxizmus oktatással kapcsolatban 

E félévben az Orosz Intézet I. 
évfolyamán vezettem szemináriu-
mot marxizmusból. A félévi érté-
kelésnél megállapítottam, hogy az 
elvtársak jó munkát végeztek, s a 
csoport várakozásan felül szerepelt. 
Jó munkájuknak az eredménye, 
hogy 12 hallgató közül 5, Szemeny-
nyei Emilia, Radványi Tamás, 
Szombathy Ottilia, Freppán György 
és Dani Tivadar kaptak felmentést 
a félévi beszámolók alól. A félév 
folyamán több elvtárs meglátogatta 
a szemináriumot. így Püski Gábor-
né a Tanulmányi osztályról, Giró 
Szász és Fehér elvtársak a Marxiz-
mus Tanszék részéről, Padlás elv-
társ az Orosz Intézettől. Mindnyá-
jan megállapították, hogy a szemi-
nárium jól dolgozik, s az aktivitás-
sal sincs baj, ugyanakkor a hu» 
nyosságokra is felhívták a figyel-
met. (A látogatókat megkértem 
mindig, hogy a szeminárium után a 
helyszínen mondják el észrevételei-
ket. A mult évben ugyanis nem 
egy „ellenőr" meghallgatván a sze-
mináriumot, zajtalanul eltűnt.) 

Hogyan értük el ezt az ered-
ményt? 

A félév folyamán állandóan hang-
súlyoztam: a tananyag elsajátítása, 
a szemináriumra való előkészület 
az előadásokon kezdődik. Minden 
kinek elsőrendű kötelessége az ak-
tív figyelés, s a jó jegyzetkészítés. 
A tanszék előadói tudatában vol-
tak annak, hogy politikai nevelő-
munkájuk milyensége az előadások 
színvonalától függ. Hogy ez meny-
nyire így van, mutatják a szemi-
náriumi munka azon hiányosságai, 
melyek elsősorban az előadások 
hiányosságaiból adódtak. Fórizs 
elvtárs például nem megfelelően 
domborította ki azt, hogy az SZKP 
új szervezeti szabályzata miben tá-
maszt magasabb követelményeketa 
párttagokkal szemben. Salánki elv-
társ előadása egy részéből nem 
tűnt ki, hogyan éleződnek ki foko-
zott mértékben a kapitalizmus el-
lentmondásai; s ehhez hasonló kér-
désekre szemináriumon nem tudtak 
helyes feleletet adni. Némely elő-
adás „könyvízű" volt, monoton, 
tompa hangon adták elő. Egyete-
meinken nemcsak marxizmusból, 
de minden tárgyból szakítani kell 
lehetőleg a jegyzetek egyszerű reci-
tálásával. Ennek előnyeiről felesle-
ges beszélni. Követni kell azon elő-
adók példáját, akik törekszenek 
élményszerűvé tenni előadásukat. 
Helyes szépirodalmi művek alkal-
mas részleteinek felolvasása, egy-
két szatirikus megjegyzés a burzsoá 
nézetek bírálatával kapcsolatban 
(például Salánki elvtárs néha igen 

Irta: PETE ISTVÁN tanársegéd 
hatásosan alkalmazta). Helyes len-
ne alkalomadtán a tábla haszná-
lata is. Az idegen neveket jó fel-
írjuk a táblára előadás közben, 
vagy pedig előtte. 

Előadás után kezdődik a közvet-
len felkészülés a szemináriumra. 
Ezt igen helytelenül sokan a kö-
telező irodalom jegyzetelésével 
kezdték. így sokszor mégegyszer 
leírták azt, amit az előadáson már 
lejegyzeteltek. Ugy gondolták, ha 
kész a jegyzetem, már elkészültem 
a szemináriumra. A felkészülés 
mindig az előadás anyagának ala-
pos áttanulmányozásával kezdődik, 
s csak azután -jegyzetelem a kö-
telező irodalmat; az előadás jegy-
zeteinek alapján. Egyes meghatáro-
zásokat kiegészítek, olyan kérdése-
ket, melyeket az előadás nem érin-
tett részletesen kijegyzetelek. Vé-
leményem szerint a párttörténetből 
elég, ha csak vázlatot készítünk, 
mivel tankönyv formájában min-
denkinek úgyis megvan, 

Hallgatóinknak az a panasza, 
hogy egyes esetekben sok a kötele-
ző irodalom, helytálló. A következő 
félévben gondosabban kell össze-
állítani az irodalmat, s így az 
anyag mennyiségét csökkenteni le-
het. Ki kellett jegyzetelni például 
a kapitalizmus és szocializmus gaz-
dasági alaptörvényét, holott az elő-
adás ezt csak éppen érintette, s a 
szemináriumon sem szerepelt idő-
hiány miatt, holott az I. éven en-
nek a megtárgyalására legalább 
egy szeminárium kellett volna. A 
kötelező irodalom anyaga alig sze-
repelt a szemináriumi előkészítő-
kön s így a szemináriumon sem. 
Ennek következtében joggal az az 
érzésük hallgatóinknak, hogy nem 
vették közvetlen hasznát. Szeminá-
riumokon nem az a kötelező iroda-
lom ellenőrzésének jó módszere: 
„mutasd jegyzeteidet", hanem kér-
désekkel kell megyőződni a köte-
lező irodalom elsajátításáról. A 
szemináriumok helyesebb elosztá-
sára is fel kell hívni a tanszék fi-
gyelmét, mert igen komoly hiba, 
hogy az utolsó előadások anyagá-
nak megtárgyalására kevesebb sze-
minárium jutott, mint az előzőkre, 
pedig sokkal több elvi kérdést kel-
lett volna tisztáznunk; 

A szeminárium aktivitása véle-
ményem szerint döntően függ hall-
gatóink lelkiismeretes felkészülése 
mellett a vezetés módszerétől. Elvi, 
világnézeti kérdéseket kell elsősor-
ban megtárgyalnunk, s e kérdések-
kel kapcsolatban mindenkinek van 
helyes, vagy helytelen felfogása. A 
szemináriumvezető feladata, hogy 
csoportja tagjai bátran elmondják 

S P O R T 
Hegyen kiszül a Haladás a labdarugőbajnohságra? 

A labdarugóbajnokság megindulása, 
nak küszöbén egyre többer.' i eszik fel 
a kérdést: hogyan szerepe' majd egye-
temünk csapata, a. Szegedi Haladás, az 
NB I.ben? A kérdés két, szempontból 
is érdekes. Egyrészt nzérl. mert min-
der.ki tudja, hogy a magyar 6port 
•zinvonalán&k á'landrt emelkedése kö. 
vei kertében az NB I-ben is még na-
gvobb küzdelmek várhatók, mir.t ed-
dig; a sike*-e<? helytá/lás minden eddi. 
Bit felülmúló tudás, odaadó lelkesedés 
eredménye lehet csak. Másrészt v i -
szont azért i* meit a játékosok egye-
temi dolgozód, akik közöt'ünk élnek 
és dolgoznak s akiket, munkahe'yükön. 
a mühe'yekber.'. az in'őzetekben és a 
hivafaiokbap lelkiismeretes és f e l e l ő s -
ségtelles embereknek Ismertünk mee. 
A választ, a mérkőzéfek adják maid 
meg rövidesen, de add i c te, ha tudjuk: 
mi torién addig a sikeres szereplés 
érdekében Erre vonatkozóan a csapat 

• edzője Jer.y Rudo'f. a sokszoros vá_ 
loga'ott, a k5vetkezőket mondja: 

.•A bajnokságra va»6 e'ökészülefek a 
Haladás szempontjából nem a legeae-
rencésebb körülmények között indul 
tak meg. Csak az előző évi bajr.okság 
befejezése után dőlt e ' a Szegedi Hon-
véd iogutöd' ásának kérdése. ennek 
folvlán a folyamatosságot, nem mir.den 
téren lehetett biztosítani. Az átmeneti 
edzé-i időszak kimarad', illetve január 
e'eién kezdődheteit csak meg. Emiatt 
hamarfcear." át ke'lett térni az a'apcrao 
cdzé re. amely gyaloglásból, gyors fu-
tásból ée különböző kiegészítő t-s szó -
rakoztató sportokbó" á ] f . A hőnap kö 
zepétíii ke 'dve Balatonle'lén 02 alapo-
zó edzés fárasztóbb részére kerü t sor . 
A nagy h 'deg ugyatt b izonya , i eh fZ -
íéeeket oko-o 't . mé<?ie ílt mar meg 
lehetett kezdeni a 'abdakeie'éíi gya-
koraiokat is. Sikeresen folyt az c n n 
lét mefalano'ásá' oé 'zó munka s ku-
lörös fieve'met fordítottunk a7 á>jó-
képe-féí? megs7er-í«ére. Az elökoszC-
le-ek üteme * Lo'léröl való hazatérés 
u án etrvro fokozrtdoft. .'anuár 31 én 
kerti t íxrr ás e > 5 edztmér-kJr^'re és 
e7ek az^'a is rendszeresen követik egy-
mást Ezeken a mérkőzéseken serkl 
tem kanott különleges megbízatás , 
cél luk e № o r b a n a megismerkedés 
vol". A nehe7ebb fe 'ada'ok vts7ont 
most k ö v o t k e r e k Ellutottur.ik abba 
a/, id'^zakba, amikör a csapatnak e 
k e l é-nie azt a formát, arrelv a bal -
noki mérkőzések megvívásához ezük, 

séges. De ugyancsak most kell kiala. 
kltani az egész eaapat e az egyes csa-
patrészek stílusát ja. A zord időjárás 
nem kör.nyiti meg ennek a probléma, 
naik a mego'dását. Egyenként nem 
lehet foglalkozni a Játékosokkal, min-
dig az egész Cítapanot kell Játsaatf-'i. 
úgy hogy az egyéni foglalkcttás in-
kább eméjet i vonalon mozoghat csak. 
A hátralévő időben azonban megoldjuk 
ezt a kérdést is" . 

A továbbiakban Jeny elvtárs vázol-
ta, hogyan akarja összehar.gdlni az 
egyes csapatrészeket., miképpen szándé-
kozik kifej',esateni a Haladás 
tos s fiúsát. Ezen a terer.' az adöttea,. 
gokból kell kiindulni, rajta kell lenni, 
hogy a Haladás megfartfa a: Szegedi 
Honvéd erényeit: a <er.dületet « 
düképességet. Erre minden lehe oseg 
meg ís van. 

Szükséges azonban, hogy a Ier.dület 
ée a küzdőképesség megfejelő taktikai 
tudiwal is párosuljon Nem eleg. ha 
az egyes csapatrészek ée Játékosok csu-
pán a pillanatnyi felad a/okait tudják 
megoldani, r.agyobb áttekintő képes-
séget, átfogóbb helyzetfelismerést kell 
a Já'ékofc-okban kifej'eszteni. Fel kell 
számolni az, a szabályszerűséget, amely 
a m u h idényben nem egyszer Je'lemzo 
volt, ragyobb térben érvényesüld tak-
tikai húzások fe'ismerését és végrehaj . 
tását kell elősegíteni. 

Azzal a kérdéfsel k a p c s o d b a n , hogy 
az utánpótlás terén milyen .'ehetősége-
ket lá'. Jeny Rudo f ezeket mondja: 

„A Haladás az u'ánpótlas szempont-
Iából igen Jó helyzetben van - de 
csak akkor, ha fe ' is haszr.álja a ter-
mészetes adottságokat,. Az egyetemeik 
és a főiskola férfihallgatósága, és dol-
gozói a Haladás ado't utánpótlási a 'ap-
Ja Az a célunk, hogy a fiata "Agot 
minél szélesebb alapokon vonjuk be 
az aklív sportolásba, anná» is ir.kabb. 
mert a Haladás ezzel vá ik az. egye-
temi sport, kö-elebbről az egyetemi 
labdarúgás Igazi bázisává" 

| Ez a megá]rapí ás és ez a célkitűzés 
számos e 'vi kérdést vet fel, amelyekre 
adott alkalommal vi<r«a kívánunk tér 
ni. A legköze-ebbi feladatok sikeres 
végrehajtásának előfe'té e'ei viszont 
nidva varnak az előkészületek . egyre 
Intenzívebben folynaik s blzctnvosak 
vagyunk abban: mir.rien megtörtént, s 
meg fog tör énni, hogy három hét 
múlva a Haladás méltóan képviselje az 
egyetemi sportot as NB I-ben, i 

véleményüket, bírálják egymást, 
s e vitákból a marxista álláspont 
kerüljön ki győztesen. Ehhez szük-
séges, hogy a hallgatók figyelem-
mel kísérjék egymás hozzászólását 
is. Jó bevált módszerem, hogy egy-
egy szemináriumi tag „előadása" 
után a szeminárium tagjai kérdést 
tettek fel a kérdés „előadójának", 
s csak azután nyitottam meg a hoz-
zászólásokat. A végén nemcsak a 
hozzászólásokat, hanem a kérdése-
ket is értékeltem, elvi problémákat 
ragadtak-e meg, előbbre vitték-e a 
vitát? Ezáltal a hallgatók már ott-
hon igyekeztek problémákra bon-
tani az anyagot, felkészülésük nem 
volt annyira mechanikus, s munká-
juk némiképp megközelítette a sze-
mináriumvezetőét. Rájönnek arra, 
hogy a marxizmust elsősorban s 
főként nem adatszerűen kell ta-
nulni. 

Véleményem szerint a Tanszék 
szeminárium ellenőrző munkájának 
az a része, mely szerint minden 
szeminárium végén a vezetőknek 
jelentést kell adni a szeminárium 
munkájáról, nem jó, mert nem 
érik el nagy számuk miatt a kívánt 
célt. Ugyanis a jelentések legtöbb-
ször figyelmen kívül maradnak, s 
a szemináriumvezetőkkel sem közöl 
semmit a tanszék az általános ta-
pasztalatokból. Sokkal célszerűbb 
lenne nagyobb időközönként, pél-
dául negyedévenként készíteni ösz-
szefoglaló jelentéseket, melyeket a 
tanszék a saját tapasztalataival 
együtt összegezne és értékelne. Ál-
talános észrevételeit és javaslatait 
közölték a szemináriumvezetőkkel 
is. így kevesebb lenne az adminisz-
tráció, s munkánk tartalmasabb. 

Keresni kell azon módszereket 
is, melyek szakítanak az előkészí-
tőknek sokszor még meglévő „száj-
barágós" módszerével és vezetésé-
vel. Ez nagyban függ a szeminá-
riumvezetők felkészülésétől is. Meg 
kell szüntetni sok szemináriumve-
zetőnek azt a gyakorlatát, hogy az 
előkészítő anyagának feldolgozása 
nélkül jelenik meg a megbeszélé-
sen; ,, -

Az új félév kezdetén az a felada-
tunk, hogy az orosz szak további jó 
eredményeket érjen el a marxiz-
mus elsajátításában. 

A beszámolók eredményei azt 
mutatják, hogy egyes évfolyamok 
(I., II.) egyes csoportjaiban vannak 
olyan hallgatók, akik nem úgy ta-
nulják a marxizmust, mint amely 
arra tanít meg, hogy hogyan kell 
pártszerűen közelednünk az élet 
bármely jelenségéhez. Még nem ér-
tik, hogy az életben csak a marxis-
ta világnézet segítségével állapít-
hatjuk meg a helyes különbséget 
lényeges és lényegtelen között* 

JlátUik, hallattak 

h í r e k 

Egyetemi és Főiskolai klub pro-
grammtervezete. 1954. február 17., 
szerda: Strauss-est. 24., szerda: 
Csehov: Jubileum (Főiskolai DISZ). 
Március 3., szerda: Irodalmi est 
10., szerda: Opera lemez-est. 17., 
szerda: Szavalóverseny. 24., szerda: 
Konzervatórium növendékeinek 
hangversenye. 31., szerda: Munká-
csy élete és művészete. 

A Szegedi Tudományegyetem ré-
széről az alábbiak részesültek jubi-
leumi jutalmazásban: Déri Károly 
25 év szolgálat után 932 Ft, Grá-
nicz Balázs 25 év szolgálat után 
600 Ft, Kiss István 25 év szolgálat 
után 1150 Ft, Mészöly Gedeon 50 
év szolgálat után 3000 Ft, Lengyel 
György 25 év szolgálat után 1028 
Ft, Miklós Károly 40 év szolgálat 
után 1890 Ft-ot. 

Elméleti színvonalunk emelését 
segíti elő az 

rnnc-
«SZOLGÂLTATÂS 

SZEGEDI EGYETEM 
A Szegedi Tudományegyetem, Orvos-
egyetem és Pedagógiai Főiskola lapja 

Szerkeszti a szerkesztőbiTot ság 
Kiadja: Az MDP Bevetem! és Főiskolai 
Pártbizottsága, a Tudományegyetem 
rektora, az Orvosé evetem dékánla. 
a Főiskola Igazga'ója, a OTSZ és a 

Szakszervezetek 
Telefon: 3 4 - 5 4 

Ceongrádn"" <* Nvomdalpart V. 
Szeged. 1380 

Felelöa vezető; Vincze György 

A Haladás SK új, a Honvédség-
től átvett női kosárlabda csapata 
nem csak'dobni tud kosarat, ha-
nem adni is! (aki nem hiszi az pró-
báljon bekerülni ebbe a csapatba, 
vagy legalább is az edzésére — le-
gyen szegény bármilyen tehetsé-
ges, komolytudású is — tapasztalni 
fogja!) Haladás! Ez nem jó irány-
ban haladás! 

Idill a klubban, avagy a „gya-
korlat teszi a mestert". Jöttek ket-
ten a lány és a fiú. Félreeső sa-
rokban ültek le egymással szem-
ben, kéz a kézben és nézték egy-
mást ... Igen ritkán szóltak va-
lamit. Kb. 12 perc múlva felálltak 
és kissé zavartan elmentek. Töp-
rengtem: vájjon a negyven szem-
pár kereszttüze, a sok megütköző, 
talán gúnyos mosoly, vagy a „zon-
gorarádiógramafon" pokoli kon-
certje bírta őket távozásra? Nem, 
ezt nem tudom! Két hét múlva is-
mét jöttek, mozdulataik elszántab-
bak voltak és több mint fél óráig 
maradtak. És ma már...!? Műsor-
számuk (a rossz nyelvek megjele-
nésüket és ottlétüket a Klubban 
műsorszámnak nevezik) egész estét 
betöltő! „Vadul, némán" fogják 
egymás kezét és nem törődnek a 
meghökkenő arcokkal, a gúnyos 
pillantásokkal, a hangorkánnal és 
jóízléssel... csak nézik egymást. 
XJgylátszik tréning-kérdés ez is! 

• 

Rejtvénypályázatunk: Mit jelent 

és kinek szól a II. menza egyik 
ékes felirata: „Gondold meg é* 
igyál! Míg az asztalon a pohár...!" 
(T. i. poharat sohasem látunk az 
asztalon!) 

(Helyes megfejtőknek a menza-
vezetőség egy alkalommal tiszta 
poharat fog biztosítani) 

• 

Hétfőn délután az Orvosegyetem 
Élettani Intézetének tantermében 
orosz nyelvórája van az egyik cso-
portnak. De február 1-én délután 
csak lett volna. Az érkező előadót 
ugyanis a hallgatók azzal fogadták, 
hogy nem lehet órát tartani, mert 
a tanteremben takarítanak. Az elő-
adó méltatlankodására a takarítást 
vezető hivatalsegéd kijelentette, 
hogy a teremben pedig nem lesz 
óra, mivel a tisztaságot valamiféle 
bizottság aznap ellenőrzi. Mint ma-
gyarázta, a takarítást a holnapi 
nappal egy másik intézet takarító-
személyzete fogja végezni. Az órát 
végül is egy folyosó végén elhelye-
zett székeken tartották meg. 

Lehet, hogy a szóbanforgó hiva-
talsegéd elvtársat a bizottság meg-
dicsérte a terem kifogástalan tisz-
tasága miatt s most azt hiszi, hogy 
jól végezte el a dolgát. Mi meg-
nyugtatjuk, hogy a lehető legrosz-
szabbul végezte. De ezen túl, fel-
tesszük a kérdést: ki a felelős azért, 
hogy a tanulmányi munka és »z 
orosz nyelvoktatás ilyen felháborí-
tó megzavarása előfordulhatott? 

Csak átcsússzam most az egyszer mér. 

Miért az a nagy magolás; úgy látszik mintha félnél is. £n nem sokat 
tanultam, de kivágtam a rezet. Határozott fellépésem, még a profot 

is befolyásolta, a tudás látszatát keltette. 

Egy előadó!? 
Ami már most a 

probléma egészét ille-
ti, természetesen nem 
lehet feladatom, hogy 
akárcsak vázlatosan 
is egy ilyen szűkre-
méretezett előadás-
ban vele foglalkoz-
zam, természetesen 
nem lehetett felada-
tom az sem, hogy a 
probléma komplek-
szumból egy nagyobb 
összefüggő részt ki-
szakítva tárgyaljak. 
Reménytelen kísérlet 
lenne az is, hogy ha 
egy lazaszövetű váz-
latban akarnám a 
probléma körülírását 
megkockáztatni, nem 
foglalkozhatom 
előadás keretében 
problémát érintő 
alapkérdésekkel sem, 

nem törekedhetem ar 
ra, hogy mintegy 
mertetést nyújtsak 
ezekről a kérdések-
ről. Az alapok meg-
adása különben is 
iskolás módszer, száj-
barágás, aki hacsak 
valamennyire is is-
meri az általam fel-
vetett problémát ke-
vés magyarázattal 
megérti, hogy egy 
szűkebb összefüggés 

az 
a 

is-

kiszakítása a problé-
ma egészéből szintén 
nem lehet egy két-
órára szabott előadás 
feladata, nem kísérle-
tezhetem azzal sem, 
hogy kiragadjak né-
hány problémát az 
alapkérdésekből és 
azt ismertessem ez 
ellen a leghatározot-
tabban ellene vagyok. 
Ebben egy kísérletet 
látnék arra, hogy az 
iskolás módszert ke-
rülő úton az egyete-
men meghonosítsuk, 
a hallgatókat önálló-
ságra kel nevelni. A 
probléma körébe tar-
tozó alapkérdéseket 
részletében és egé-
szében saját kutatás 
alapján gyűjtsék ösz-
sze, azt sem kíván-
hatja senki, hogy az 
előadásom klassziku-
sok tanulmányozását 
pótolja ezért óvakod-
ni for az előadá-
somb attól, hogy 
ezekmr. a műveknek 
az isme. tetését végbe 
vigyem Azt szintén 
nem kívánhatja tő-
lem senki, hogy a 
probléma lényegét 
nem érintő, úgyszól-
ván részletkérdésnek 

tekintő apróságok, 
akárcsak vázlatos is-
mertetését is adjam; 
Ez nem lenne méltó 
egy egyetemi elő-
adáshoz, csupán csak 
arra szorítkozhatom, 
hogy az előadásom-
ban az anyag össze-
függésének megérté-
sét a kétóra által 
nyújtott szerény ke-
retek között termé-
szetesen ismerve en-
nek a nehézségeit is, 
de az erőmhöz kivest 
elősegítse. Ennek ér-
dekében múlhatatla-
nul szükséges, hogy 
az anyag összefüggé-
seinek, megértésének 
szempontjából az elő-
adás visszanyúljon a 
megelőző óra anyagá-
hoz, elkerülhetetlen 
eközben, hogy hacsak 
vázlatosan is, ne is-
mételjek át néhány 
problémát a m-nelő-
ző óra anyagából. 

Hozzákezd az előző 
óra vázlatos ismerte-
téséhez (ami körül-
belül megegyezik a 
mostani előadásával). 

A csengő megszólal 
mindenki fölébred, 
vége az előadásnak. 

S, Ft 


